
 به عنوان اولين س�ال، ش�ما وضعيت 
فولاد دنيا و به تبع آن بازار فولاد ايران را در 

شرايط فعلی چگونه تحليل می كنيد؟
  بازار فولاد در اي��ران و همه جای دنيا فعلا در 
حال ركود به س��ر می برد و قيمته��ا نيز در هيچ 
كجای دنيا افزايش خاصی و چشمگيری نداشته 
است، در ايران نيز علاوه بر اينكه طی هفته های 
گذشته قيمت فولاد افت ش��ديد يافته و به كف 
رس��يده بود، هم اكن��ون چند روزی اس��ت كه 
رونق در بازار فولاد مش��اهده می شود كه به نظر 
می رس��د دليل آن ني��ز دو موضوع بس��يار مهم 
باش��د. اولين عامل اين اس��ت كه واردكنندگان 
در ش��رايط فعلی از واردات آهن و فولاد به طور 
كلی صرف نظر ك��رده اند، چراك��ه تجارت اين 
كالا با تلاطم های قيمتی و افتان و خيزان بودن 
آن مقرون به صرفه و س��ود نيست، به نحوی كه 
بس��ياری از افراد از واردات قبل از بحران آهن و 
فولاد به كشور متضرر شده اند لذا اقدام به واردات 

نمی كنند.
در بخش توليد ني��ز به ج��ز توليدكنندگان 
بزرگ دولتی، توليدكنن��دگان بخش خصوصی 
به دليل ضرر و زيانه��ای وارده تقريبا كار خود را 
متوقف كرده اند، چراكه شمش آهن و مواد اوليه 
را با گرانترين قيمت تهيه كرده بودند و هم اكنون 
كه بازار دچار نوسانات ش��ديد شده و قيمتهای 
مواد توليدی كه با صرف انرژی و نيروی انس��انی 
ارزش افزوده زيادی يافته و ب��ر روی آنها هزينه 
شده است،  پايين تر از قيمتهای خريد به فروش  
می رسد، لذا بيش��ترين قشر از بخش خصوصی 

و توليدكنندگان كوچك در سال جاری متضرر 
ش��ده اند، به همين دليل در حال متوقف كردن 
كار خود هستند يا حداقل شيفت كاری خود را 

كم می كنند.
اين دو ش��رايط باعث اين ش��د كه عده ای به 
اين فكربيفتند چرا كه با گذش��ت يك يا دو ماه 
از زمس��تان و در ماههای بهمن و اس��فندماه كه 
فصل كارهای س��اختمانی آغاز می شود و حتی 
برنامه های عمرانی دولت و س��اخت و سازهای 
دولتی و طرحهای عمرانی نيمه تمام نيز شروع 
می ش��ود، قطعا تقاضا برای خري��د آهن و فولاد 
افزايش می يابد، ب��ه همين دليل ع��ده زيادی 
به اي��ن فكر افتاده ان��د كه بايد به فك��ر آن زمان 
بود چراكه آن موقع اس��ت كه برای تامين آهن 
مورد نياز كشور دچار وقفه می ش��ويم، به دليل 
آنكه واردات ص��ورت نمی گيرد، توليدكنندگان 
كوچك متوقف می ش��وند و تنها موجودی بازار 
به موجودی انبارها و توليدات كارخانجات بزرگ 
دولتی منحصر می ش��ود، لذا عده ای برای خريد 
به سمت بورس آمده اند و اين سازمان اقتصادی 
نيز هر كالايی را كه تا هفته قبل اعلام می كرد به 
قيمت پايين و كسی نمی خريد و حتی قيمتهای 
پيش��نهادی نيز كمتر از قيمت روی تابلو بورس 
پيشنهاد می شد، اما هم اكنون موضوع برعكس 
ش��ده و متقاضی بيش از عرض��ه كالا در بورس 
وجود دارد، به اي��ن معنا كه عرض��ه و تقاضا در 
گذشته بيش از تقاضا بود ولی الان تقاضا بيش از 
عرضه شده، لذا قيمتهايی كه روی تابلو اعلام شد 
فروخته می ش��ده و بعد حتی متقاضی بيشتری 

نيز وجود داش��ت، اين امر رونقی در كار خريد و 
فروش آهن و فولاد ايجاد ك��رد و در حال حاضر 
مشاهده می شود كه بازار چند صباحی است كه 
رو به حركت به س��مت نرخه��ای صعودی رفته 

است.
  با چنين شرايطی س�رمايه گذارى ها 
در موضوع كارخانجات فولادى به نظر شما 
جواب می دهد؟ چراكه پيش بينی می شود 
كه بحران مالی كش�ورهاى دنيا كه ش�كل 
گرفته بعد از مدتی اتمام ياب�د و بازار رو به 

كالاهاى اوليه و زيربنايی آورد؟
هم اكنون دول��ت و وزارت صنايع و معادن 8 
طرح بزرگ توليد فولادی ك��ه واحد ذوب فولاد 
داشته باشند را در برنامه احداث دارد كه اطلاعات 
واصله حاكی از آن اس��ت كه از اي��ن 8 طرح، 6 
طرح به مقدار مطلوبی پيش��رفت داشته اند، به 
نحوی كه پيش��رفت اين پروژه ها بين 20 تا 30 
درصد بوده است، البته قراردادهای دو طرح ديگر 
نيز به امضاء رسيده و تصور می رود با طرحهايی 
كه از س��وی بخش خصوصی دنبال می ش��ود و 
مجوزهای آن جداگانه صادر شده ظرف دو سال 
آتی، ظرفيت بالای 10 ميلي��ون تن ذوب فولاد 
در داخل كش��ور ايجاد می شود و  مشكل بزرگ 
كشور كه ذوب فلزات اس��ت، برطرف شود. اين 
درحالی است كه تنها كارخانه ذوب آهن اصفهان 
در كش��ور می توانس��ت به ذوب فلزات بپردازد، 
البته مجتم��ع فولاد مباركه و فولاد خوزس��تان 
نيز به طريقی ب��رای تهيه  مواد اوليه خودش��ان 
می توانس��تند از ذوب اس��تفاده كنند با تفاوت 

يكی از مش��هودترين آثار بحران مالی دنيا بر گروههای كالايی ايران را شايد بتوان بروز برخی تغييرات ناشی از اين 
بحران در بازار فولاد دانست، اگرچه به نظر می رسد اين بحران با اندكی مثبت نگری و برنامه ريزی به يك فرصت برای 
ايران تبديل شود چراكه با راه اندازی طرحهای مهم فولادی در كش��ور می تواند جايگاه خود را در عرصه های جهانی 
ارتقاء بخشد. برهمين اس��اس در اين رابطه گفتگويی با محمد آزاد، رئيس اتحاديه آهن فروشان تهران انجام شده كه 

درذيل می خوانيد:

 محمد آزاد، رئيس اتحاديه آهن فروشان تهران در گفت و گو با  بورس كالا مطرح كرد ؛

چشم انتظار حمايت دولت
بازار آهن است.

محبوبه فكورى



اينكه كليه توليدكنندگان داخلی ما كه در بخش 
خصوصی هستند بيشتر شمش آهن را مصرف 
دارند و شمش آهن نيز تنها در فولاد خوزستان 
و مجتمع ذوب آهن اصفهان است كه آنها نيز به 
اندازه نياز خودشان اس��ت و اضافه ندارند كه به 
بخش خصوصی بدهن��د و بخش خصوصی تا به 
حال اقدام به واردات می كرده اما الان اگر طرحها 
ايجاد شود اين مشكل حل می شود مثل طرحی 
كه امس��ال در بندرعباس اجرا ش��د. دوميليون 
تن توليد سالانه دارد و ش��مش آهن دارد توليد 
می كند و به كارخانجات ديگر نيز می فروش��د. 
اينها می تواند ظرفيت ذوب فولاد ما را تا دوسال 
آتی تا 10 ميليون ت��ن بالابرد .ظرفيت فعلی كه 
الان در كشور داريم در حدود 10 تا 11 ميليون 
تن است پس طی دو س��ال آتی ما به ميزان نياز 
كشور خودمان در داخل توليد داريم به طوريكه 
نياز به واردات نداش��ته باش��يم. البته مقرر شده 
كه تا پايان برنامه چهارم ظرفيت توليد ما تا 29 
ميليون تن برسد ولی ممكن است با تاخيری و با 
زمانی كه برنامه 5 شروع شد بتوانيم اين ظرفيت 
را تا 29 و 30 ميليون تن برسانيم كه آن موقع جز 

كشورهای صادركننده منطقه نيز خواهيم بود.
   دول�ت چه حمايتهايی را م�ی تواند با 
توجه به مش�كلاتی را كه روى ب�ازار فولاد 

بوجود آمده انتظار از دولت چی هست؟
به نظر م��ن دولت بايد تم��ام كمكهايی را كه 
می تواند كند به توليد كنندگان داش��ته باش��د 
چراكه واردات برای ما نم��ی تواند افتخارآفرين 
باش��د. اگر صادرات كرديم افتخار داريم درست 
است كه الان نيز واردات داريم ولی به دليل نياز 
اس��ت يعنی وقتی ما نتوانيم در داخ��ل به اندازه 
نياز تولي��د كنيم به ناچ��ار برای اينكه مس��ائل 
سازندگی كشور متوقف نش��ود ناچار به واردات 
هستيم و اين واردات بس��يار گران برای ما تمام 
می شود. اگر قرار باش��د كه مواد اوليه وارد كنيم 

و در داخل تبديل كنيم هزينه خاص خود را دارد 
و اگر بتوانيم و مقاطع س��اخته شده آهن و فولاد 
را وارد كنيم هزين��ه ديگری را باي��د بدهيم كه 
سنگين تر است هم توليد داخل ضربه می خورد 
و هم رشد بيكاری را داريم. در دو سال آتی نيروی 
جوان آماده به كار كشور ما بيش از سالهای قبل 
خواهد بود و بايد به فكر اشتغال آنها باشيم . يكی 
از بخشهای عمده كشور ما فولاد است كه در اين 
بخش اگر توليد داخلی ما بتوان��د حرف خود را 
بزند و جلوی واردات را بگيرد می توانيم مطمئن 
باشيم كه ميزان زيادی ايجاد اشتغال كرده ايم و 
در داخل ارزش اف��زوده كالا را نصيب خود مردم 

شده و  هم كارگران ايرانی اينجا كار كرده اند.
 دولت چين كه بزرگترين توليدكننده فولاد 
و آهن دنيا است چيزی حدود 485 ميليون تن 
توليد سالانه اين كشور اس��ت  الان برای فروش 
ش��مش آهن،  آهن س��اخته ش��ده را از شمش 
ارزانتر می دهد يعنی ش��مش آهن بايد برود در 
دستگاه نورد و تبديل به آهن ساخته شده شود، 
اگر بخواهيم شمش بخريم كه پيشنهاد می كنند 
كه مقاطع ساخته شده ما ارزانتر از شمش است. 
علت آن است كه واقعا شمش آهن را كه رويش 
كار می كنند و مزد می دهند و كارگر كار می كند 
آيا بازهم قيمت از مواد اوليه كمتر است؟ نه اين 
طور نيست اين يارانه ای است كه دولت می دهد 
چراكه می خواهد افرادش بيكار نباش��ند ايجاد 
اشتغال كنند لذا شمش آهن را وقتی می خواهد 
بفروش��د می گويد آهن ساخته ش��ده را ارزانتر 
می دهم كه خري��داران خارجی بياين��د و آهن 
ساخته شده بخرند تا كارگرهای او در داخل كار 
كنند. ضمن اينكه با اينكه بزرگترين توليدكننده 
آهن و فولاد در دنيا است بزرگترين مصرف كننده 
دنيا نيز خود چين است لذا ما بايد اين آموزش را 
داشته باشيم كه تا جايی كه می توانيم در داخل 
كشور اشتغالزايی كنيم .خدا به ما هم سنگ آهن 

و هم ذغال سنگ داده است و هم نيروی كار ارزان 
و انرژی ارزان داده اس��ت .ما يكی از كش��ورهای 
صاحب انرژی داريم. چين بايد انرژی را وارد كند 
و سنگ آهن را بايد وارد كند ولی تا دلتان بخواهد 
كارگر فراوان اس��ت اما خداوند ع��لاوه بر اينكه 
نيروی كار داده معادن ذخاير معادنی و انرژی در 
اختيار ما گذاشته كه اگر بتوانيم استفاده بهينه از 
اين نعمت خدادادی كني��م نياز به واردات كمتر 
پيدا خواهيم كرد.ذخاير س��نگ آهن��ی كه در 
داخل كشور ما اس��ت از نوع مرغوب ترين سنگ 
آهن اس��ت و بيش از نياز داخلی خودمان است. 
متاسفانه سال گذاشته مقدار زيادی سنگ آهن 
ما را به خارج صادر كردند و در مقابل شمش آهن 
را وارد كردند وتابستان امسال با يكی از دوستان 
صحبت كردند كه سنگ آهن را فروختيم 110 
دلار ولی شمش آهن را آورده ايم 1100 دلار. 
اين مابه التفاوت و ارزش اف��زوده را كی می برد 
كشوری كه می تواند ذوب كند ما بايد در داخل 
بتوانيم ذوب فولاد را داش��ته باش��يم كه دولت 
نهم گامه��ای خوب��ی در اين زمينه برداش��ته و 
وزارت صنايع و معادن مجوزه��ا را صادر كرده و 
برنامه ريزی كرده و داريم ب��ه برنامه ای كه برای 
رسيدن به خودكفايی در زمينه آهن وفولاد است 

می رسيم. 
 بورس�هاى كالايی چقدر می توانند در 

چنين مقاطعی به تنظيم بازار كمک كنند؟
  بورس��های كالاي��ی در كش��ور م��ا اولا يك 
مسائله هنوز جوان اس��ت يعنی آن طور كه بايد 
و ش��ايد در بين مردم بورس كالا جای خود را باز 
نكرده ضمن اينكه معاملاتی كه در بورس انجام 
مي ش��ود بيش��تر الگوبرداری از بورس های دنيا 
ش��ده در صورتيكه خصوصيات ملت ما و مسائل 
ش��رعی و قانونی ملت م��ا طور ديگری اس��ت. 
همه كس به اين نوع معاملات معتقد نيس��ت در 
بورس معاملاتی كه انجام می ش��ود گاهی مردم 
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را به چالش می اندازد فرض كنيد كه معامله ای را 
انجام می دهند و كالايی را از يك كارخانه داخلی 
پيش فروش م��ی كنند. اين معامل��ه به صورت 
سلف انجام می شود. طرف می آيد پول می دهد 
و كالا را می خرد كه در زمان معين تحويل دهد. 
اگر در زمان معين قيم��ت اين كالا افزايش يافته 
باش��د وقتی با تاخير هم مواجه می شود خريدار 
تحمل می كند می گويد قيم��ت بالاتر رفته ولی 
اگر قيمت كاهش يافته باش��د نبايد تاخير كند 
يعنی اگر كارخانه توليدكننده روز موعد تحويل 
ندهد خريدار اينجا فريادش درمی آيد .چه طور 

زمانيكه اعلام می كنيد آماده است تحويل نگيرم 
من را جريمه می كنيد و پول انبارداری می گيريد 
و موقعی كه به من كالا را نم��ی دهيد و بازار نيز 
دارد تنزل می كند چرا ضرر من را نمی دهيد. ما 
داشته ايم در همين چندماه اخير معاملات اين 

چنينی در بورس انجام شده است.
 يعنی ساز و كار آن انجام نشده است؟

س��ازوكار فراهم نبوده است. بورس بايد بيايد 
همانطور كه حق فروشنده را از خريدار می گيرد 
حق خريدار را نيز از فروش��نده بگي��رد. بارها به 
مس��ئولان بورس گفت��ه اي��م ؛ كاری كنيد كه 
قيمتهايی كه فروخته می شود ضمانت اجرايی 
داشته باشد ضمانت اجرايی اين نيست كه حتما 
ما بگوييم اين قيمت درست اس��ت و با بازار می 
خواند ولی حداقل ضمانت اين را داش��ته باش��د 
كه بازار متضرر نشود و خريدار نيز متضرر نشود. 
بارها تذكر داده ايم آنها نيز سعی خود را كرده اند 
ولی موفق نشده اند بعد ما می بينيم كه اختلاف 
قيمتهايی كه روی تابلو می آيد و عرضه می شود 
آنقدر زياد اس��ت كه عده ای آنق��در متضرر می 
ش��وند كه به ورشكستگی می رس��ند. در دوماه 
اخير ف��ولاد مباركه در تيرماه ورق��ی را فروخته 
بود 950 تومان كه بايد تا پاي��ان تيرماه تحويل 
می دادند كالا را پايان تيرماه تحويل ندادند ولی 
همان موقع ب��ا 200 تومان ارزانت��ر يعنی ۷50 
تومان جن��س را می فروختند و ب��ه روز تحويل 
می دادند. اصلا كجای دنيا اين منطق وجود دارد 

اگر  كالا دارد ك��ه می خواهد بفروش��د اول بايد 
بدهی خود را ب��ه ديگران بدهد ي��ا اينكه كالاها 
را آورده تحويل فوری ب��ا 200 تومان كمتر می 
فروشد حداقل بايد كس��ی كه يكی دوماه  پيش 

پول داده است بايد 200 تومان را كم كند.
  در واقع ضمانتی باشد براى خريدار؟

 بله اما اين اتفاق الان نمی افتد، متاس��فانه و 
اينجاست كه احساس می كنيم كه بورس ضعف 
خاص خود را دارد كه نمی تواند طرفين را متقاعد 
كند كه حداقل رعاي��ت ضوابط اخلاقی را بكنند 

اين مشكلات است كه اعتمادها از بين می برد .

ما معاملاتی را در ب��ورس انجام می دهيم كه 
برخی مواقع وجه ش��رعی آن زيرسوال می رود. 
البته همه آقايان مس��ائل بورس را رفت��ه اند از 
مراجع تقليد و مجتهدان س��وال ك��رده اند ولی 
بازهم اتفاقات می افتد. مثلا كالايی كه به صورت 
سلف فروخته شده است دوباره در بورس می آيد 
و به فروش می رسد از نظر ش��رعی مجاز نيست 
يعنی يكبار كه با ش��رايطی سلف فروخته شد تا 
زمانيكه كالايش روز نش��ده نمی تواند فروخته 
ش��ود. اين تذكرات نيز داده شده است خاصيت 
بورس در كشور ما با بورس لندن اين تفاوت ها را 
دارد .تفاوت اين كه ما جنبه های شرعی و سنتی 
را می خواهيم حفظ كنيم ولی آنها نمي خواهند.

  بنابراين الگوى ما كه الگوى كشورهاى 
اروپايی نمی تواند اين روش را پياده سازى 

كند؟
- بله اما الگوی ما هم اكن��ون الگوی اروپايی 
اس��ت كه آنه��ا معتقد ب��ه اصول ش��رعی ما در 
معاملاتمان نيس��تند و معتقد به ماديات صرف 
در بورس هس��تند، ام��ا رعايت اص��ول اخلاقی 
را می كنند، در ش��رايطی كه م��ا اصول اخلاقی 
را رعايت نمی كنيم و به نوعی از اين الگو س��وء 
برداش��ت  كرده ايم. در اين راس��تا مش��كلی با 
بورس وجود ندارد و اين نه��اد قانونی می تواند تا 
حدودی تجارت، كس��ب و كار و داد و ستد را در 
كشور سامان دهد. همچنين بورس كالا می تواند 
تنظيم كننده ميزان توليد كالا نيز باشد، به اين 

معنا كه ب��ورس كالا با مجموع��ه امكانات خود 
می توان��د تحقيق كند ك��ه ميزان نياز كش��ور 
به يك كالا در س��ال چقدر اس��ت، بر اين اساس 
می توان برای توليد كالا برنام��ه ريزی كرد و به 
كارخانجات توليدی نيز برنامه داد كه اگر ميزان 
معين��ی از كالا را تولي��د كنند می ت��وان آنرا در 
بورس به فروش رساند، از طرف مقابل اگر ديده 
شود كه توليدكننده نمی تواند جوابگوی تقاضای 
محصول باشد، بورس كالا می تواند برای واردات 
آن اقدام كند ي��ا اگر اضافه بر نياز كش��ور توليد 
شده برای صادرات آن گام بردارد. اين مجموعه 
اقداماتی است كه بورس كالا می تواند انجام دهد 
و البته به نظر ميرسد كه اين نهاد مالی به دنبال 

پياده سازی اين برنامه ها نيز باشد.
  دولت چه نقشی می تواند به عنوان نهاد 

حمايت كننده در اين رابطه داشته باشد؟
 دولت در اين ميان كاری كه می تواند انجام 
دهد اين اس��ت كه توليدكنن��دگان را حمايت 
كرده و تا زمانيك��ه در برخ��ی از محصولات به 
خودكفايی كامل نرسيده ايم و كارخانجات نياز 
به مواد اولي��ه دارند به آنها كم��ك كند يا حتی 
اگر لازم شد يارانه ای اختصاص دهد تا بتوانند 
رقابت كنند. همانطور كه بخ��ش دولتی در هر 
ش��رايطی با اختصاص يارانه می تواند به توليد 
بپردازد. به عن��وان مثال وقت��ی كارخانه ذوب 
آهن  تولي��د می كند بس��ياری از كارخانه های 
بخش خصوصی متوقف می شوند چراكه ذوب 
آهن ع��لاوه بر اينك��ه واحدی دولت��ی و بزرگ 
است و سرمايه دولتی دارد، س��نگ آهن را نيز 
ارزانتر در اختيار می گيرد، از سوی ديگر كارگر 
فراوان، نيروی انرژی و توليد ارزانتری دارد پس 
می تواند روی پای خود بايستد. دولت می تواند 
در حمايت از توليد داخل نقش مهمی داش��ته 
باش��د، همچنين تعرفه های گمركی هميش��ه 
در همه جای دنيا ابزار حكومتی دولت اس��ت، 
يعن��ی دولتها ي��ك اب��زار حكومت��ی دارند كه 
حاكميت خود را نش��ان دهند، به اين معنا كه 
مواقعی كه نبايد كالايی وارد كشور شود تعرفه 
را بالا می برند و ترمزی برای واردات می ش��وند 
و زمانيك��ه توليدكنندگان داخل��ی متضرر می 
ش��وند تعرفه ها را بالا می برند و قيمت متعادل 

می شود. 
اين ابزار كار دس��ت دولت است و دست كسی 
ديگر نيست. بخشهای خصوصی و كسانی كه وارد 
امر صادرات و واردات و خريد وفروش كالا می شوند 
خيلی از مواقع نمی دانند كه شايد دو ماه ديگر چه 
اتفاقی می افتد، اما دولتها به دليل روابط سياسی 
و اقتصادی كه با همه دنيا دارن��د خيلی زودتر از 
بخشهای اقتصادی خصوصی می توانند بفهمند كه 
چه زمانی چه تحولی در بازار كالاها می تواند اتفاق 
افتد بنابراين پيش بينی می كنند وقتی كه پيش 
بينی كردند می توانند بخش اقتصادی را حمايت 
كنند. با اين تدابير اقتصاد ما كه اين قدر شكننده 

است كمتر ضربه می خورد. 
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